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Door alle maatregelen met betrekking tot het coronavirus was
het voor de raad niet meer mogelijk om fysiek bij elkaar te
komen. in eerste instantie werden vergaderingen afgelast,
maar dat kon natuurlijk niet lang duren. vandaar dat er nu
digitaal vergaderd wordt.

Zo gebeurt het dat ik niet alleen overdag uren achter mijn laptop zit om
les te geven via een videoverbinding, maar ook ’s avonds.
Medio mei maar liefst vier avonden achter elkaar.
Het leek me daarom leuk om een inkijkje te geven in die videovergade-
ringen. Over het algemeen verlopen die vergaderingen wel aardig,
maar helemaal geweldig is het niet. Zo kreeg ik tijdens de besluitvor-
mende raadsvergadering van 11 mei
het woord. Ik zette keurig mijn micro-
foon aan en begon mijn verhaal. Toen
bleek dat er niets te horen was…
Vreemd, want ik had niets aan mijn
instellingen veranderd en de hele dag
had alles prima gewerkt. De voorzitter
gaf iemand anders het woord en ik
wisselde zo snel mogelijk van mijn
laptop naar mijn iPad. Gelukkig ging het toen wel goed, maar het le-
verde me wel even wat stress op.

Goed in beeld zijn
Bij (openbare) videovergaderingen is het belangrijk dat je goed in
beeld bent. Ik heb dus een stapel boeken op mijn bureau liggen waar ik
mijn laptop op zet, zodat ik niet van onderaf in beeld ben met mijn on-
derkinnen prominent in beeld. Volgens mij gaat dat wel goed.

Maar niet bij al mijn collega-raadsleden is het beeld even mooi. Zo had
iemand laatst maar een half hoofd (de onderkant), terwijl anderen juist
alleen maar een voorhoofd hadden. 
En soms heeft iemand een pixelvlek in plaats van een gezicht.

film- of partijposters
Als je vanuit huis vergadert, ziet iedereen je achtergrond. Bij sommigen
is dat een neutrale muur, bij mij hangt er een whiteboard, omdat mijn
eetkamertafel naast kantoor ook mijn klaslokaal is. Maar er vallen ook
filmposters en partijposters te zien, keukens, huiskamers en doorkijkjes
door ramen. Verder springt er af en toe een kat in beeld of komt een
huisgenoot langslopen.

Als er vergaderd wordt, ziet het publiek
alleen de spreker in beeld. Maar de
deelnemers aan de vergadering kunnen
iedereen zien. En dan gedragen raads-
leden zich toch anders dan in de raad-
zaal. Daar komt het namelijk eigenlijk
niet voor dat mensen wat aan gebitsrei-
niging doen tijdens de vergadering, een
lang gesprek voeren met een huisge-

noot, of gewoon een kwartier weg zijn. Op hun mobieltje bezig zijn zag
ik ook veel, maar dat gebeurt helaas ook tijdens een fysieke raadsver-
gadering.

Ik hoop dat we snel weer fysiek kunnen vergaderen, omdat ik heel erg
het idee heb dat de betrokkenheid bij de vergadering dan toch een stuk
groter is. En ook omdat ik dan na afloop geen vierkante oogjes en bar-
stende hoofdpijn heb....

op video-
vergaderen
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“
Halve hoofden en filmposters...

en af een toe een kat of
gebitsreiniging in beeld...

“

door
Marije Boessenkool,
raadslid



De wereld staat op z’n kop.
we blijven zoveel mogelijk binnen, houden 1,5
meter afstand van elkaar, gaan niet meer theater
en bioscoop, pakken geen terrasje en gaan niet
meer uit eten.
we zorgen zoveel mogelijk voor elkaar en voor
onszelf.
kortom, we passen ons aan aan de huidige
situatie.

en wat doet het college van Den Helder?
Zij gaan gewoon door met waar zij mee bezig waren!
Zij stellen een kadernota (de financiële plannen voor 2021) voor die
gemaakt is vóór de corona crisis, en waaraan weinig tot niets is 
aangepast aan de huidige situatie.
Tussen neus en lippen door melden zij nog wel even dat “zij de afgelo-
pen weken geconfronteerd zijn met een crisis waarvan de omvang en ef-
fecten nog moeilijk te overzien zijn, maar dat er effecten zullen zijn is
duidelijk”.
Tegelijkertijd melden zij dat “het in maart vastgestelde scenario van
krimp naar groei gewoon aangehouden wordt”.

Geen pas op de plaats
Je zou toch denken: even pas op de plaats. Even de effecten
afwachten en zorgen dat je houdt wat je hebt!
Nee, het college wil blijven investeren in de ontwikkeling
van de stad.
Doelen worden niet bijgesteld. Zoals het doel: “Den Helder
telt minder werklozen en bijstandsgerechtigden”.
Hoezo? In deze tijd moet je er rekening mee houden dat dit

juist méér zal worden. Daar moet je geld voor reserveren.
Het college wil zich blijven inzetten op preventie en vroeg

signalering. In deze tijd heb je niets aan preventie en vroeg signalering.
Deze crisis overkomt mensen plotseling!
Voorstel van het college is om op het gebied van het sociale domein
alles wat uitgevoerd moet worden, uit de nu beschikbare middelen te
realiseren.
Geen geld erbij, terwijl er in 2019 al tegenvallers waren op de WMO en
de jeugdzorg.
maar wel 883.000 euro voorstellen voor nieuwe bouwlocaties.

GroenLinks maakt bij deze kadernota andere keuzes.
Eerst de mensen dan pas de stenen!

eerst de
mensen,
dan pas
de stenen!

ons advies voor het College:

Foto: Accenture bouwbedrijf
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Eerst de mensen,
dan pas de stenen!

door Nel Dol,
commissielid
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tijdens onze laatste fractievergadering werd gediscussieerd over
dat bewoners uit de schooten willen wachten met het warmtenet
omdat waterstof er aan komt. waterstof biedt inderdaad mogelijk-
heden, maar voordat die gerealiseerd zijn, moet er nog veel geïnno-
veerd en geïnvesteerd worden. Gezien het gesloten akkoord van
Parijs (waarbij we moeten werken aan het binnen 2 graden celsius
temperatuurstijging houden van de aarde) kunnen we daar niet op
wachten. 

We maken onderscheid tussen verschillende soorten waterstof op basis van
duurzaamheid.

Grijze waterstof
Grijze waterstof maken we uit aardgas. Hierbij komt CO2 vrij en dat willen we
juist verminderen, hebben we in Parijs afgesproken. En van het aardgas wil-
len we juist af, want Groningen zakt en schud al genoeg. 
blauwe waterstof
Blauwe waterstof wordt ook geproduceerd uit aardgas (uit de Noordzee),
maar de CO2 die vrijkomt, wordt ondergronds opgeslagen. Noorse gasleve-
ranciers, slaan al twintig jaar zonder probleem CO2 op. De kosten van dit op-
slaan worden geschat op ruim € 100/ton CO2, oftewel zo’n 20 cent per m3.
Dat zijn de eerste kosten. 
Groene waterstof
Groene waterstof wordt geproduceerd uit (overschotten) groene stroom en
water.
Voor de gebouwde omgeving heeft men het steeds vaker over het inwisselen
van aardgas in huizen voor waterstof. Daarbij is het wel goed om de volgende
zaken in acht te nemen, zeker in de communicatie naar een breed publiek:

1. Op dit moment is er alleen waterstof uit aardgas beschikbaar. Bij de pro-
ductie komt CO2 vrij.

2. We kunnen overschotten aan groene stroom in de toekomst opslaan als
waterstof, maar vooralsnog wordt ca 20% (ik ben optimistisch) van onze
stroombehoefte groen opgewekt, dus van een overschot is voorlopig geen
sprake.

3. Waterstof kan gebruikt worden voor een groot scala aan toepassingen
waaronder:

• Creëren van flexibiliteit in de elektriciteitsmarkt
• Verduurzamen van industrie
• Verduurzaming van transport
• Verduurzaming en bijstook van warmtenetten
• Verwarmen van individuele woningen

Veel van bovenstaande toepassingen zijn nog toekomstmuziek. Er zijn bij-
voorbeeld nog vragen over de veiligheid bij het gebruik in woningen. Er zijn
daarnaast technische uitdagingen door de lagere energiedichtheid van wa-
terstof t.o.v. aardgas die overwonnen moeten worden.

Waterstof is op veel plekken noodzakelijker voor verduurzaming dan in wo-
ningen. Een toekomstbeeld schetsen naar bewoners over een woning op wa-
terstof, kan daarom in de praktijk leiden tot jarenlange stilstand en het
draagvlak voor andere opties ondermijnen. 
Ook in Engeland wordt een groot deel van het woningbestand verwarmd op
aardgas. Daar wordt al langer veel sterker gefocust op de mogelijkheden van
waterstof. In het Engelse Leeds loopt al enige tijd een proef met waterstof in
woningen. De initiatiefnemers streven nu naar een grootschalige aanpak
voor heel Noord-Engeland.

door  Fred van Vliet,
commissielid

De feiten over Grijze, blauwe en
Groene

Water
stof
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Het plan is om aardgas om te zetten in waterstof en CO2. Het CO2 wordt op-
geslagen. 
De Nederlandse gassector kiest voor een bredere aanpak. Zij kiezen er bij-
voorbeeld voor om niet te focussen op één soort gas, en spreken daarom van
moleculen als energiedragers. Zij willen hun kennis en ervaring ook inzetten
voor de opslag van CO2 en het boren naar aardwarmte.
Het is goed dat er vanuit de gassector een bredere visie is op de mogelijkhe-
den in de toekomst. Want omdat duurzame energiebronnen niet continu be-
schikbaar zijn, de zon schijnt niet altijd, de wind gaat soms liggen, hebben
we manieren nodig om energie op te slaan. We gaan stoppen met aardgas,
maar kunnen niet van gas los. 

brandstofcelverwarming

Brandstofcelverwarming is een soort van warmtekrachtkoppeling die warmte
en elektriciteit opwekt. Het toestel zet aardgas om in waterstof via een elek-
trochemisch proces. Omdat de zuurstof met waterstof reageert ontstaan
warmte en stroom. Dit systeem vervangt je gasverwarming en kan perfect in
je woning gebruikt worden in plaats van de conventionele gasverwarming.

De voordelen op een rijtje:

1. Eén toestel voor zowel energie als warmte. Brandstofcelverwarming
wekt zowel energie als warmte op, waardoor je zelfvoorzienend wordt. Let
wel, pas vanaf een bepaald verbruik wordt deze technologie interessant.
Extra warmte wordt opgeslagen en vrij gegeven op piekmomenten, zo
gaat er geen energie verloren.

2. Een hoog rendement. Brandstofcelverwarming zorgt voor een hoger ren-
dement en doet je energierekening dalen.

3. Compact en stil. Hoewel je een hoogte nodig hebt van om en bij de twee
meter, is de omvang van je verwarming al bij al beperkt. Bovendien maakt

de installatie amper geluid, aangezien er geen bewegende delen nodig
zijn.

4. Je wordt zelfvoorzienend. Terwijl de energieprijzen de pan uit swingen
ben jij voor een groot stuk zelfvoorzienend. Je koopt heel wat minder ener-
gie aan, waardoor de prijsstijgingen grotendeels aan je voorbijgaan.

5. Amper  CO2-uitstoot. Door de lage emissie is een brandstofcelverwar-
ming amper belastend voor het milieu. Je produceert enkel water. In prin-
cipe is dit water zelfs drinkbaar…

6.  Stevige subsidies. Europa voorziet via het PACE-project een fikse subsidie
voor dit type verwarming. Besparingen tot 10.000 euro zijn mogelijk op de
installatie, wat toch mooi meegenomen is.

wat kost een installatie?
Je moet een brandstofcelverwarming bekijken als een investering. In de loop

der jaren ga je er immers heel wat door besparen. Reken toch maar op een
bedrag van om en nabij de 12.000 euro voor een installatie en dan zijn de
subsidies er al afgetrokken. Een flinke kostenpost, die echter met heel wat
voordelen gepaard gaat.
V.w.b. waterstof is mijn voorlopige conclusie dat waterstof duur is, nog niet in
ruime mate beschikbaar en nog ruim in de onderzoeksfase zit. Waterstof is
een leuk verhaal waarmee men echte duurzaamheid d.m.v. zon en wind (en
biomassa discussieabel!) kan blijven frustreren. Ja, veranderingen kunnen
mensen soms moeilijk aan. 

Tot waterstof echt ter beschikking is, moeten we volop elektrificeren. Willen
we waterstof inzetten, dan zullen er eerst meer opwekkers van stroom gerea-
liseerd moeten worden. Bij de productie van waterstof zijn we minstens ¼
van de elektriciteit kwijt aan de omvorming van elektriciteit naar waterstof.
En er is nu al een tekort aan duurzame stroom. De gelden om CO2 op te slaan
kunnen we dus beter direct in zon en wind investeren. 
Dus toch maar elektrificeren, isoleren, zuidgericht bouwen en vol leggen die
daken met zonnepanelen, zou ik zeggen. Warmtepompen plaatsen en daarna
pas wachten op de beloofde waterstofdromen. Blijft het toch nog warm.                                    

Een goed geïsoleerd huizenblok van Woningstichting



In steeds meer Nederlandse natuurgebieden wordt een rolstoelroute aangelegd, ook
in Natura 2000 gebieden. Rolstoelroutes zijn er onder andere op de Waddeneilanden,
op de Veluwe en in vele andere natuurgebieden. De routes zijn te vinden op enkele
websites, o.a. natuurzonderdrempels.nl.

Een rolstoelroute geeft rolstoelers, mensen met een rollator, (groot)ouders met een
kinderwagen, de mogelijkheden om ook van het bos te genieten. Dit sluit ook aan op
het Ver. Naties Verdrag voor de rechten van gehandicapten, waarin gestreefd wordt
naar toegankelijkheid van de openbare ruimte. 

weigering gemeente, na eerdere positieve reactie
Op initiatief van GroenLinks, en met raadsbrede steun, besloot het college zomer 2019
om  het VN verdrag toe te gaan passen in haar beleid. Men stond ook welwillend te-
genover ons plan voor een rolstoelroute door Donkere Duinen. In februari 2020 maakte
een ambtenaar samen met enkele rolstoelers een verkennend rapport, waarin verhar-
den van een bestaand pad voorgesteld werd.
Eind maart 2020 stuurde het College van B&W echter een brief waarin het plan afge-
blazen werd, met als zwakke argumenten:

• ‘Het is een Natura 2000 gebied, en daar mag niets in veranderd worden’
• ‘Rolstoelers moeten maar gebruik maken van het nabijgelegen Mariëndal, dat heeft wel

toegankelijke paden...’

Dat laatste is een betuttelend ‘appels en peren’ argument. mariëndal is een
polder, Donkere Duinen een bos. De tijd is voorbij dat overheden bepaalden
waar gehandicapten wel- of niet van moeten genieten...

GroenLinks accepteert dit niet. We hebben scherpe vragen gesteld aan het college, en
het aangekaart bij o.a. de Provincie en het kenniscentrum Groen & Handicap.

Kees de Jager
commissielid Sociaal Domein
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Gemeente  weigert
rolstoelpad door
Donkere Duinen

Wat wilde / wil GroenLinks
• Een bestaand pad in ons (aangelegde)
loofbos Donkere Duinen voorzien van
een verharding, en waar nodig verbre-
den tot ca. 2 m. breedte.
• Samen met een ambtenaar werd in fe-
bruari al een route van ca. 1,3 km door
het bos uitgestippeld.
• Een optie voor de verharding zijn bijv.
grastegels. Dit is een natuurvriende-
lijke methode waarbij ook goede af-
watering gewaarborgd is.
• Toegankelijkheid bevordert participa-
tie en is ook goed voor het toerisme.

De natuur wordt niet geschaad.

Grastegels



Wees gerust, deze column gaat niet over HET virus. En ook niet over het NSB
(pardon PVV)-raadslid, dat een collega-raadslid aan wilde geven - heel
goed van waarnemend burrie Nobel om hem de mond te snoeren. Ik wil
het ook niet hebben over die andere fijne medelanders, die lekker anoniem
een wethouder van een gemeente elders verklikten, omdat hij een paar
gasten teveel had uitgenodigd om te barbecueën. Nee, zulk gedrag herken-
nen we maar al te goed zo vlak na de herdenking van het eind van WOII.
Nee, ik wil het hebben over een ander virus, dat onze samenleving al een
aantal jaren teistert: de vreselijke kuddementaliteit van een behoorlijk deel
van onze medeburgers. Het kopieergedrag: kijk ik heb het ook! Het virus
van het slaafs volgen van wat ze voorgeschoteld wordt door bedrijfsleven
en media.  Met op termijn
onherstelbare gevolgen
voor mens, dier en milieu,
vogels en insecten in het
bijzonder. ik ontwaar al
jarenlang, maar de laat-
ste tijd in toenemende
mate, steeds meer ‘het
verstenen’ van tuinen.
Toen ik zo’n dertig jaar ge-
leden in de Celebesstraat
kwam wonen en ik keek
vanuit het slaapkamerraam
over de tuinen, dan zag je
een prachtig groen gebied,
bosachtig zelfs met veel verschillende soorten bomen en struiken. In de
lente waande je je in een paradijs. Hier ben ik van vogels gaan houden,
zelfs van insecten (nou ja, niet allemaal). Zanglijsters, Koperwieken, Put-
ters, Vlaamsegaaien, Boomkruipers en zelfs een hele familie Grote Bonte
Spechten, naast Mussen, Meesjes en Merels en niet te vergeten Kauwtjes,
Kraaien, Eksters en Bijen, Hommels, Zweefvliegen, Veldmuizen, Egels, Pad-
den, Kikkers, Salamanders... Nu is daar niet veel meer van over. Alleen wij
en een enkele andere buur houden nog stand tegen de Terreur van de Tuin-
centra. We moeten blijkbaar allemaal aan een veranda. Het staat in de bro-
chures, dus het moet wel leuk zijn. Net zoals het enorme plastic
loungemeubilair, gegroepeerd rond een afstotelijk grote ‘outdoor kitchen’.
Alles wat groen is, wordt steeds meer dicht gebouwd met steeds grotere
woonkamers en bergingen en elke beschikbare vierkante centimeter tuin
wordt vol gelegd met enorme tegels, hardhouten vlonders, steenbrokken
en grind. Het paradijsje verwordt zo tot een steriele versteende
vlakte met als enige groen een paar verdwaalde bonsai boompjes
in een pot. Aan de straatkant: hetzelfde. Ze doen allemaal hun best om el-
kaar precies na te doen: al wat groen is, is blijkbaar eng en moet er uit. 

En dan: alles bestra-
ten en betegelen met
in het midden twee
piepkleine openin-
gen, die als schaam-
lap beplant worden
met de aanbieding
van de week. Om eer-
lijk te zijn vind ik dit
virus nog enger dan
dat andere. Het toppunt zag ik van de week toen ik langs de P.W.A. Singel

wandelde: een reclame-
bord van een hoveniersbe-
drijf met daarop de tekst;
‘deze tuin is aangelegd
door…’ Maar er was geen
tuin te zien, de gehele
voortuin van zeker 8 x 6
meter was betegeld met
grote grijze tegels. Als ik
even kennismaak met
nieuwe jonge bewoners,
die druk bezig zijn de tui-
nen van hun pas gekochte
huis te ruimen, dan kan ik
het niet nalaten om cynisch

te vragen: die tuin gaan jullie zeker helemaal asfalteren hè. Ze beginnen zich
dan te verontschuldigen met gemompel over vogelpoep op de auto of
blaadjes in de dakgoot, het slappe gewauwel, dat ik wel kan dromen na
twintig jaar gemeenteraad. Uiteraard hoop ik dat ze allemaal lekker onder-
lopen in de steeds nattere seizoenen, want dat hebben ze echt verdiend.
Jammer dat ik dan ook de lul ben. Daarom wordt het tijd voor keiharde
actie! Hier een paar beleidsmogelijkheden:

1: opcenten met een fors percentage op alle niet-groene producten van tuin-
centra en bouwmarkten (op Provinciaal niveau, conform die van de motor-
rijtuigenbelasting)

2: in bestemmingsplannen aangeven van een minimum percentage daadwer-
kelijk groen;

3: een groencriterium opnemen ter vaststelling van het OZB-heffing: hoe min-
der groen hoe hoger de aanslag;

4: het rioolrecht: hoe meer steen per perceel, hoe fors hoger het tarief.

Ik dacht ook nog even aan een kliklijn om de meest versteende tuinen aan
de schandpaal te nagelen, maar dan wordt mijn groen wel heel erg bruin.   

Foto: Groene Amsterdammer
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Teksten: Fractie GroenLinks
Column: Gerard Hoekmeijer
Foto’s: Kees de Jager

en Ria de Jager
Vormgeving: www.keesdejager.com
Verspreiding: Secretariaat GroenLinks
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GroenLinks heeft in de Tweede Kamer 14 zetels.
In diverse steden zijn we de grootste partij.  Er is een be-
weging ontstaan voor een eerlijker, socialer en duurza-
mer Nederland. Onze Helderse fractie heeft
gemotiveerde specialisten op elk gebied en wordt ge-
waardeerd voor haar visie en betrouwbaarheid.
Maar de fractie kan het niet alleen. Hulp van leden en
sympathisanten blijft nodig.

wat kuNt u DoeN?

• Geheel vrijblijvend eens langskomen bij onze
fractievergadering. mail ons en we laten u datum
en plaats weten.

• ad hoc of regelmatig, maar altijd vrijblijvend,
helpen met klusjes. Mail naar ons secretariaat:

groenlinksdenhelder@gmail.com

• Lid worden: https://wordlid.groenlinks.nl
Een lidmaatschap verplicht u tot niets, maar helpt ons
enorm. Wij zetten ons in voor een duurzame, sociale en
groene stad. Al voor € 2,- per maand wordt u lid en helpt
u mee aan een duurzaam en sociaal Den Helder.

• vragen? Mail naar ons raadslid: 
marijeboessenkool@gmail.com
of naar :
groenlinksdenhelder@gmail.com

GROENLINKS

Doe mee!
Hoe?
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GROEN!

De corona crisis heeft enorm veel menselijk leed veroorzaakt.
Gelukkig daalt het aantal slachtoffers nu, maar totdat er een vaccin is uit-
gevonden blijft het virus op de loer liggen, en zal toeslaan als we overmoe-
dig of nonchalant worden. Zonder een vaccin zal de sluipmoordenaar
corona zeker nog een jaar of twee aanwezig zijn in onze maatschappij.
Economisch zal het nooit meer hetzelfde worden. Afstand krijgt de ruimte,
en o.a. de Horeca zal in moeten krimpen.

Helaas  pakt de anderhalve meter samenleving ons ook ruimte af in het
uiten van onze gevoelens; de warmte van een knuffel voor bijvoorbeeld
een kleinkind of oma. 

Hoe wrang ook, en hoe hoog de
prijs, maar de crisis kan ons ook
‘ruimte’ bieden om verbeteringen in
onze levensstijl aan te brengen. Veel
mensen hebben ontdekt dat werken
en vergaderen ook vaak vanuit huis
kan. Beter voor milieu.
Noodgedwongen gaan veel mensen
ook ontdekken dat die safari, win-
tersport en dat weekendje Madrid
best even overgeslagen kunnen
worden. Tijd om ons prachtige, ge-
varieerde Nederland te (her)ontdek-
ken (maar niet allemaal tegelijk
natuurlijk ;-)

Ik wens u, ondanks de beperkingen,
ruimte in ons nieuwe Nederland.

Kees de Jager

Ruimte



Vliegende Spinnen
je zou het niet verwachten, maar spinnen kunnen wel degelijk vlie-
gen. en dat zonder vleugels!
Het zijn voornamelijk jonge of kleine spinnen die dit kunnen.
Grote spinnen zijn hier al snel te zwaar voor.
Bio-natuurkundigen van de universiteit in Bristol hebben onderzocht hoe
spinnen het voor elkaar krijgen om honderden kilometers ver en wel 4 kilo-
meter hoog te vliegen. Blijkbaar gebruiken ze daarvoor niet alleen de wind,
maar ook het elektrisch veld van de Aarde om op een zelf geweven tapijt
door de lucht te zweven. Waar Ali Baba op z’n kleedje zat als die door de
lucht vloog, hangen spinnen onder hun kleedje. Spinnen kunnen daarbij ook
nog ragfijne draden in de lucht achterlaten. Met een geraffineerde truc kun-
nen spinnen bij gunstige wind honderden kilometers door de lucht zweven.
Hoe doen ze dat?

Al langer is bekend dat spinnen, die van plan zijn op reis te gaan, kenmer-
kend gedrag vertonen: ze klimmen op een hoog gelegen plek, bijvoorbeeld
de bovenkant van een hoge plant, en steken eerst één poot in de lucht om te
voelen hoeveel wind er staat. Het mag niet harder waaien dan 3 m/sec.
Windstilte is ook goed.

Vervolgens werpen ze honderden draden van 320 nanometer dikte (ter ver-
gelijking: dat is 1000 maal dunner dan een mensenhaar), uit de spindoppen
van hun achterlijf die een hele bundel van draden in de lucht vormen. In de
lucht spreiden deze draden open en vormen een compartiment. De spinnen
zetten zich vervolgens af en zweven aan dat compartiment door de lucht.
Enkele spinnen vallen na een paar meter weer op de grond. Maar anderen
lukt het honderden kilometers ver te vliegen. De wind bepaalt de vlucht-
route van de spin. Als ze daarbij in een sterke wind terecht komen, kunnen ze
zelfs de oceaan oversteken! Het vliegen heeft voor spinnen enorme voorde-
len: ze kunnen plekken bereiken die ze anders nooit hadden kunnen berei-
ken. Daardoor kunnen ze niet alleen hun soort verder verspreiden, maar
wordt ook hun voedsel gevarieerder.

De meeste spinnenonderzoekers waren er tot voor kort vanuit gegaan dat de
wind het gesponnen weefsel opnam en door de lucht droeg. Maar dat kon
niet verklaren, waarom spinnen ook bij wildstilte konden opstijgen en weg-
vliegen.

Dat de draden niet tegen el-
kaar aankleven, maar een soort
vliegend tapijt vormen, was een
aanwijzing dat er elektrostatische krachten in het spel waren. Wat daarbij
hielp is de wetenschap dat andere dieren, waaronder insecten, de mogelijk-
heid hebben elektrische velden waar te nemen. 

Om te testen of zulke krachten ook bij vliegende spinnen een rol speelt, werd
in het laboratorium een elektrisch veld gemaakt dat aan- en uitgeschakeld
kon worden. Zodra het aanstond, begonnen de spinnen zich klaar te maken
voor de start. Ze zochten naar een geschikte plek om zich af te zetten en ste-
gen op. Als het elektrisch veld uitgeschakeld werd terwijl de spinnen door de
lucht zweefden, begonnen ze naar beneden te tollen. Werd het veld weer in-
geschakeld, dan kregen de spinnen weer zweefvermogen. Misschien dat dit
experiment nog niet alles tot in detail kan verklaren. Maar het laat toch zien
dat spinnen elektrische velden waarnemen en blijkbaar ook benutten om
door te lucht te vliegen. 

Spin werpt draden uit
achterlijf om te gaan

vliegen.

Foto: Universiteit Bristol,
via Michael Hutchinson
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